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6 grudnia 2010

Obradowało Forum Debaty Publicznej

Jednomandatowe okręgi wyborcze, wzmocnienie jednostek pomocniczych w miastach oraz
roli powiatów – takie propozycje zgłoszono m.in. na samorządowym Forum Debaty
Publicznej przy Prezydencie RP.

Oto najciekawsze wypowiedzi ze środowej debaty samorządowej z udziałem Bronisława
Komorowskiego, prezydenckich ministrów, doradców społecznych prezydenta,
przedstawicieli organizacji samorządowych, ngo, rządu, Sejmu i Senatu oraz ekspertów.

Olgierd Dziekoński, sekretarz stanu w Kancelarii Prezydenta, koordynator prac
zespołu doradców:
– Projekt kodeksu wyborczego idzie w dobrym kierunku, posiada jednak pewne
mankamenty. Jeden to wprowadzenie jednomandatowych okręgów wyborczych w gminach
do 40 tys. mieszkańców. Dlaczego ustawodawca różnicuje gminy? Nierówno traktowani
będą tu też mieszkańcy.

prof. Paweł Swianiewicz, doradca prezydenta:
– Przekazywanie niektórych zadań gminy na poziom dzielnic czy osiedli może sprzyjać
poprawie efektywności zarządzania miastem. Konieczne jest przy tym ograniczenie
ingerencji z zewnątrz tak, aby samorządowi miejskiemu nie odbierać autonomii.

prof. Michał Kulesza, doradca prezydenta:
– W powiecie wystarczy 1-osobowy zarząd. Starosta powinien być, jak dotychczas,
wybierany przez radę powiatu. Nie powinien opierać się na silnym mandacie
demokratycznym, bo nie może być „dwóch szeryfów w jednej miejscowości”.

Jerzy Stępień, były prezes TK:
– Okręgi jednomandatowe są niezbędne, bo wyborcy chcą wybierać ludzi. System
proporcjonalny sprawia, że rzadko kiedy osoba, na którą głosujemy jest wybrana.

Andrzej Porawski, dyrektor biura Związku Miast Polskich:
– Dwie podstawowe słabości jednostek pomocniczych w miastach to brak środków
finansowych i brak majątku.
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prof. Mirosław Stec:
– Trzeba przywrócić rolę klauzul generalnych, zwłaszcza domniemania kompetencyjnego na
rzecz organu wykonawczego, bo zachodzi sytuacja, że rada zajmuje się sprawami, którymi
powinien zajmować się wójt.

Tomasz Siemoniak, sekretarz stanu w MSWiA:
– Budżet państwa ma wspierać fundusz sołecki w biedniejszych gminach, a mamy obecnie
40 proc. gmin, w których fundusz sołecki istnieje.

Jacek Protas, marszałek woj. warmińsko-mazurskiego, prezes Związku Województw
RP:
– Myślę, że starostów można już wybierać w wyborach bezpośrednich, konflikty pomiędzy
starostą a wójtem i tak się zdarzają, a jeżeli jest wola współpracy to nie przeszkodzi temu
fakt, że obaj będą wybrani w wyborach bezpośrednich.

Janusz Sepioł, senator, były marszałek województwa małopolskiego:
– Jest wielkie oczekiwanie na jednomandatowe okręgi wyborcze, ale przy nich możemy
zapomnieć o parytecie.

Wojciech Szczurek, prezydent Gdyni:
– Dobre praktyki jak wprowadzać w samorządach różne rozwiązania są często lepsze niż
regulacje ustawowe.

Andrzej Wielowieyski, prezes stowarzyszenia Metropolia Warszawa:
– W ponad połowie gmin nie ma ngo, ponad połowa gmin śpi społecznie.

Mariusz Wis, prezes Fundacji im. J. Madisona:
– Obywatele nie posiadają realnego biernego prawa wyborczego. Powinni mieć możliwość
stanięcia samodzielnie do wyborów, bez wsparcia partii lub komitetów wyborczych.

Irena Wóycicka, podsekretarz stanu w Kancelarii Prezydenta:
– Trudno wyobrazić sobie kwoty przy jednomandatowych okręgach wyborczych. Należy
zastanowić się, czy jakieś inne rozwiązania mogą zaktywizować kobiety przy JOW.

Przypomnijmy, że w październiku prezydent Bronisław Komorowski zainaugurował
działalność Forum Debaty Publicznej. Koordynatorami samorządowego Forum zostali,
powołani na społecznych doradców ds. samorządu, profesorowie: Michał Kulesza, Jerzy
Regulski i Paweł Swianiewicz oraz dr Jarosław Neneman.
Drugie spotkanie forum odbyło się 1 grudnia, pierwsze miało miejsce 7 października, trzecie
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przewidziane jest na połowę stycznia 2011 r.
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